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1 Botanika 

OSNOVNA UPUTSTVA ZA IZGOVOR LATINSKIH NAZIVA U BOTANICI 

 
 

grafem kako se 
izgovara? 

u kojem/kojim 
slučaju/slučajevima? 

 

na primjer: 

 
neki samoglasnici  (ostali se izgovaraju kako se i pišu) 

 
 
 
 
i 

 

[i] 

 
u većini slučajeva 

Inula → čita se: inula 
Zingiber → čita se: zingiber 
Cannabis → čita se: kanabis 

 
 

 

[j] 

na početku riječi 
 prije samoglasnika  

Iochroma → čita se: johroma 
Ionopsis → čita se: jonopsis 

 

između dva  
samoglasnika1 

Leucoium → čita se: leukojum 
Asteropeia → čita se: asteropeja 
Ipheion → čita se: ifejon 

 

 
 

u 

 

[u] 

 
u većini slučajeva 

Arum → čita se: arum 
Lunaria → čita se: lunaria 
album → čita se: album 

 

[v] 
iza q   aquilinum → čita se: akvilinum 

između samoglasnika Euodia → čita se: evodia 
 
 

 
y 

 
[i] 

 
u većini slučajeva 

Cydonia → čita se: cidonia 
Hyacinthella → čita se: hiacintela 
Dryas → čita se: drias 

 

[j] 
 

između samoglasnika Bentleya → čita se: bentleja 
Freya → čita se: freja 

1 U modernijoj terminologiji se često ovakvo i zamjenjuje sa j: npr. maior = major, Satureia = Satureja. 
 
diftonzi 

 
 

ae 

 

 

[e] 

 
 

uvijek2 

Chaerophyllum → čita se: herofilum 
Althaea → čita se: altea 
Nymphaea → čita se: nimfea 
caerulea → čita se: cerulea 
Lamiaceae → čita se: lamiacee 

 

 
au 

 

 

[au] 

 
 

uvijek 

Glaucium → čita se: glaucium 
Centaurea → čita se: centaurea 
Daucus → čita se: daukus 
Laurus → čita se: laurus 

 
oe 

 

[e] 

 
uvijek2 

foetidus  → čita se: fetidus 
Foeniculum → čita se: fenikulum 
rhoeas → čita se: reas 
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eu 

 

[eu] 

 
ispred suglasnika 

Hordeum → čita se: hordeum 
Eucalyptus → čita se: eukaliptus 
Teucrium → čita se: teukrium 

 

[ev] 
 

ispred samoglasnika Euonymus → čita se: evonimus 
Alseuosmia → čita se: alzevozmia 

2 Ako u kombinacijama ae i oe samoglasnici pripadaju različitim slogovima (ne čine diftong), onda se iznad 
drugog piše znak dijereze i svaki se izgovara zasebno; npr. Hippophaë → čita se: hipofae, Aëthionema → 
čita se: aetionema, Aloë → čita se: aloe. 
 
grčki suglasnici 

 

ch 
 

[h] 

 

uvijek Chenopodium → čita se: henopodium 
Colchicum → čita se: kolhikum 

 
ph 

 

[f] 

 
uvijek 

Phleum → čita se: fleum 
Phyteuma → čita se: fiteuma 
Ephedra → čita se: efedra 

th [t] uvijek Thlaspi → čita se: tlaspi 
rh [r] uvijek Rhododendron → čita se: rododendron 
rrh [r] uvijek Antirrhinum → čita se: antirinum 

 
grupe slova 

 

ck 
 

[k] 
 

uvijek Rockinghamia → čita se: rokingamia 
Ackama → čita se: akama 

 
 
 

 
gu 

 

 

[gu] 

 
 

ispred suglasnika 

Frangula → čita se: frangula  
Lagurus → čita se: lagurus 
angustifolia → čita se: angustifolia 
Crataegus → čita se: krategus 

 

 

[gv] 

 
 

ispred samoglasnika 

Sanguisorba → čita se: sakgvizorba 
Sanguinaria → čita se: sangvinaria 
Pinguicula → čita se: pingvikula 
Guajava → čita se: gvajava 

 

qu3 
 

[kv] 

 

uvijek Quercus → čita se: kverkus 
Aquilegia → čita se: akvilegia 

 
 
 
 

ti 

 
[ti] 

 

ispred suglasnika   Vitis → čita se: vitis 
Urtica → čita se: urtika 

 

poslije 
x, s, t 

extincta → čita se: ekstinkta 
Melittis → čita se: melitis 
Agrostis → čita se: agrostis 

 

 

[ci] 

 
ispred ili između 

samoglasnika 

Gratiola → čita se: graciola 
Opuntia → čita se: opuncia 
Nicotiana → čita se: nikociana 
robertianum → čita se: robercianum 
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sch [š] često4 Schizanthus → čita se: šizantus 
ts [c] uvijek Gleditsia → čita se: gledicia 
tz [c] uvijek Strelitziaceae → čita se: streliciacee 

3 Suglasnik q uvijek ima pokraj sebe u.   
4 U mnogim riječima grčkog porijekla izgovara se [sk].  
 
udvojeni suglasnici – izgovaraju se kao jedan glas ali oštrije (osim u slučaju cc) 

 
 

 

 
cc 

 

[kc] 

 

ispred 
i, e, y, ae, oe 

Vaccinium → čita se: vakcinium 
occidentalis → čita se: okcidentalis 
Moluccella → čita se: molukcela 

 

 

[k] 

 

ispred suglasnika  
ili a, o, u  

Phytolacca → čita se: fitolaka 
Eleutherococcus → čita se: eleuterokokus 
Saccharum → čita se: sakharum 

ff [f] uvijek officinale → čita se: oficinale 
ll [l] uvijek Quillaja → čita se: kvilaja 

mm [m] uvijek communis → čita se: komunis 
nn [n] uvijek perennis → čita se: perenis 
pp [p] uvijek Rorippa → čita se: roripa 

 
ss 

 

[s] 

 
uvijek 

Cyparissias → čita se: ciparisias 
usitatissimum → čita se: uzitatisimum 
Crassula → čita se: krasula 

 

tt 
 

[t] 
 

uvijek Sagittaria → čita se: sagitaria 
Neottia → čita se: neotia 

 
neki suglasnici (ostali se izgovaraju kako se i pišu) 

 
 
 
 
 

c 

 
 

 

[c] 

 
 

ispred 
 e, i, y, ae, oe 

Apiaceae → čita se: apiacee 
Glycine → čita se: glicine 
Hyoscyamus → čita se: hiosciamus 
Dracaena → čita se: dracena 
Coelia → čita se: celia 
pseudoacacia → čita se: pseudoakacia 

 

 

[k] 

 

ispred a, o, u, 
suglasnika ili na kraju 

riječi 

Cornus → čita se: kornus 
Lactuca → čita se: laktuka 
Ficus carica → čita se: fikus karika 
pseudoacacia → čita se: pseudoakacia 

 

g 
[g] u većini slučajeva Geranium → čita se: geranium 
- u sklopu kg Ginkgo → čita se: ginko 

 

 
h 

[h] u većini slučajeva Hordeum → čita se: hordeum 
 

-  
 

u sklopu gh, hl Sorghum → čita se: sorgum 
Dahlia → čita se: dalia 
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s 

 
 

 

 

 

[z] 

 
između samoglasnika 

Myosotis → čita se: miozotis 
Rosa → čita se: roza 
tomentosa → čita se: tomentoza 

 
 

iza l, n, r 
 ispred m 

arvensis → čita se: arvenzis 
Rosmarinus → čita se: rozmarinus 
Pulsatilla → čita se: pulzatila 
Consolida → čita se: konzolida 
bursa-pastoris → čita se: burzapastoris 
excelsior → čita se: ekcelzior 

 

 

[s] 

 
u ostalim slučajeva 

sulcata → čita se: sulkata 
Cuscuta → čita se: kuskuta 
Acorus → čita se: akorus 

 
w 

 

[v] 

 

uvijek Wollemia → čita se: volemia 
Howea → čita se: hovea 
Wulfenia → čita se: vulfenia 

 
x 

 

[ks] 

 
najčešće5 

Xanthophyta → čita se: ksantofita 
Adoxa → čita se: adoksa 
Salix → čita se: saliks 

 
 
 

 
z 

 

[z] 

u većini slučajeva 
(uglavnom riječi  
grčkog porijekla) 

Zygomycotina → čita se: zigomikotina 
Syzygium → čita se: sizigium 
Oryza → čita se: oriza 

 

[c] 
 

u novijim riječima Albizia → čita se: albicia 
Sabazia → čita se: sabacia 

5 Ako riječ počinje sa ex a slijedi samoglasnik, tada se x izgovara [gz]; npr. Exacum → čita se: egzakum, 
exigua → čita se: egzigua, exalbidus → čita se: egzalbidus. 
 

 
Na ovim prostorima se u botanici uglavnom koristi zapadni (njemački) tradicionalni latinski izgovor. 
Međutim, često se u pojedinim nazivima naglašava istočni (italijanski) izgovorni stil prepoznatljiv po 
tome da se: ch izgovara kao [k], gn kao [nj], c ispred e, i, y, ae, oe kao [č] ili [ć], g ispred e, i, y, ae, oe 
kao [đ] ili [dž], sc ispred e, i, y, ae, oe kao [š] i h uopšte ne izgovara.  

U slučaju da su nazivi latinizovana imena/prezimena naučnika ili lokaliteta/područja, onda se često 
izgovaraju u skladu sa izvornim jezikom; npr. Waldsteinia → čita se: valdštajnia, Pancicia → čita se: 
pančićia, lovcenicus → čita se: lovćenikus.  

Akcentovanje je isto u svim izgovornim stilovima. Nositelj sloga je vokal ili diftong. Jednosložne riječi 
imaju naglasak na svom jedinom slogu (npr. nux) a dvosložne na svom prvom slogu (npr. Canna, 
Scilla, Juglans). Trosložne i višesložne riječi naglašavaju pretposljednji slog ako je dug (npr. romana), 
a ako je pretposljednji kratak, naglasak je na trećem slogu od kraja bez obzira na njegovu dužinu (npr. 
Populus, Lamium).  


